
Răspunsurile lui Ciprian Mega la întrebările Europei Libere  
 
 
 
1. Doriți să scindați Biserica Ortodoxă Română?  
 
Sunt nevoit să vă semnalez că această întrebare este halucinantă. O adresați unui preot de 
cartier, care slujește o comunitate de credință, nu, să zicem, unui mitropolit, care ar putea 
influența o întreagă regiune dintr-o țară, pentru a scinda trupul Bisericii Ortodoxe, izolând 
mitropolia sa de celelalte. Apoi, eu slujesc Biserica în smerenie și propovăduind unitatea 
credinței, iar atitudinile schismatice le resping categoric. 
 
2. Mai aveți și alți colegi care vă susțin?  
 
Nu înțeleg foarte bine întrebarea, dar, dacă doriți să știți dacă sunt alți preoți care gândesc 
ca mine, eu sper din toată inima că majoritatea preoților mărturisesc această învățătură de 
credință și unitatea Bisericii. 
 
3. De ce ați refuzat să vă supuneți cercetării bisericești?  
 
 Nu am refuzat niciodată să mă supun niciunei cercetări bisericești, nici nu am avut ocazia 
să refuz, întrucât nu am fost convocat niciodată.  
 
4. Care este legătura dvs. cu prelații ruși cu care sunteți acuzat ca aveți legături în 
detrimentul BOR?  
 
Am relații de prietenie în toată lumea ortodoxă, în special în cea de limbă greacă, dar și în 
Bisericile Ortodoxe din Georgia sau Rusia. Aceste legături nu sunt “în detrimentul BOR”, 
cum afirmați, ci, contrar imaginii eronate care se dorește a se contura de aici, aceste 
prietenii confirmă unitatea Bisericii Ortodoxe, care nu este un organism statal, nu este un 
curent naționalist sau suveranist, nu este o ideologie, ci este anticamera Împărăției lui 
Dumnezeu. Ar fi trebuit să folosiți nu “în detrimentul BOR”, ci “în favoarea BOR”. 
 
5. Ce se va întâmpla cu parohia dvs. pe perioada suspendării și a eventualei excluderi 
din BOR. Înțeleg ca este o biserica construită de dvs, dar proprietatea(?) BOR.  
 
Suspendarea este una abuzivă, cu acuzații fantasmagorice, pe care presa le-a preluat din 
cuvintele episcopului, fără absolut niciun fundament real. Spun cu durere că aceste măsuri 
sunt dictate de un mitoman, o persoană cu adâncă suferință psihică, iar eu mă înverșunez 
să cred că Biserica Ortodoxă are încă, la conducerea ei, și oameni lucizi, care nu vor lăsa să 
se-ntâmple o asemenea grozăvie, cauzată de setea de răzbunare a unui om bolnav. 
Într-adevăr, biserica “Sf. Spiridon” din Oradea este ctitoria mea, de la faza de idee, apoi 
proiect arhitectonic, până la ultimul scaun din interiorul ei. Dar, mai presus de toate, ctitoria 
lucrătoare în har este programul liturgic permanent și oamenii rugători, care se adună 
laolaltă. Acest proiect de viață, o comunitate vie și o biserică de zid în cartierul Rogerius, nu 
este proprietatea mea, ci ambasada Cerului pe pământ, în folosul direct al comunității căreia 
slujește. 
 



6. Cine este congresmenul care v-a invitat la investirea președintelui Trump. Ați plătit 
pentru bilet?  
 
 Nu știam că se pot cumpăra de undeva bilete la acele evenimente, doar episcopia Oradiei 
văd că știe ghișeul. Dar, în ceea ce mă privește, vă pot spune doar că nu am plătit pentru 
bilet, ci mi-a fost decontat inclusiv drumul, veniturile mele financiare fiind modeste. Această 
vizită a fost una de documentare pentru ceea ce ar trebui să fie viitorul meu film, “Alegeri 
înainte de război”, o producție cu participare americană. Colaboratorii din Statele Unite s-au 
ocupat de obținerea invitației. Absurdul întrebărilor de acest fel vine din faptul că încercați să 
citiți această vizită în cheie politică, ea fiind, de fapt, una cu miză intelectuală și artistică. 
 
7. E reala informația ca ați fost bolnav și nu ați putut participa la judecata 
bisericească?  
 
  Vă pot confirma că, începând cu 8 ianuarie, m-am aflat în concediu medical, prima dată de 
când sunt angajat. Dar despre vreo judecată bisericească nu știu să vă răspund, întrucât nu 
am fost înștiințat. Tot ce știu, am aflat din presă. 
 
8. Care este legătura dvs. cu Biserica Ortodoxă Rusă? 
 
Aceeași legătură pe care o are orice cleric sau orice creștin ortodox. Când merg în 
străinătate, dacă nu există biserică românească sau grecească în localitate, mă împărtășesc 
la Liturghie, în Biserica Ortodoxă Rusă. 
Dacă întrebarea dvs are legătură cu afirmațiile mincinoase ale episcopului Oradiei, vă rog să 
țineți cont că eu am fost hirotonit în România, nu în Cipru, cum susține fals episcopul, în 
condițiile în care cunoaște adevărul. 
E bine să vă explic că asemenea lucruri nu pot fi, niciodată, învăluite în mister. În primul 
rând, Episcopia îmi cunoaște activitatea încă de la angajare, pe care mi-au făcut-o 
respectând legile statului si analizând documentele aferente.  
Pe de altă parte, există, în cazul transferului clericilor în alte eparhii - în cazul de față, 
transfer între jurisdicțiile Bisericilor Autocefale - un  document, care se numește “Carte 
canonică”. Aceasta este, de fapt, o scrisoare, care nu ajunge în mâinile noastre, ale 
preoților. Ci fiecare episcop, atunci când dorește să integreze un cleric în eparhia sa, solicită 
personal Cartea Canonică ierarhului sub omoforul căruia s-a aflat, până în acel moment, 
respectivul cleric. Când preotul primește transferul, ierarhul, care-l eliberează, îl șterge din 
lista clericilor Bisericii lui Hristos din jurisdicția sa. Adică, acela nu va fi distins cu diferite oficii 
sau, după caz, nu va putea fi judecat decât de tribunalul bisericesc constituit de episcopul 
care are Cartea Canonică a clericului respectiv.  
Așadar, episcopul Oradiei, care mi-a aplicat aceste sancțiuni abuzive, cunoaște toate 
parcursul formal al slujirii mele în Biserică, având la dispoziție Cartea mea Canonică. 
Dar, când vrei să distrugi cu orice preț un om, la adresa căruia nu ai nimic de reproșat, poți 
fabrica, astăzi, cu ușurință, acuzația de filorus sau legionar. Rostită de la înălțimea tronului 
episcopal, o asemenea minciună prinde ecou instituțional. 


